

ВЕСТНИК
Томского государственного университета
2017. № 424. Ноябрь

- ФИЛОЛОГИЯ
- ИСТОРИЯ
- ПЕДАГОГИКА
- ПРАВО
- PHILOLOGY
- HISTORY
- PEDAGOGICS
- LAW

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL
2017. № 424. November

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

Учредитель – Томский государственный университет

Founder – Tomsk State University

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

**EDITORIAL COUNCIL
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцун, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р
филол. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;
С.Н. Воробьев, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**,
д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р
пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук,
проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд.
физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук,
проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.;
О.В. Петрин, директор Издательского Дома Томского
государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат.
наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потехаев**, д-р физ.-
мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.;
З.Е. Сахарова, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слижов**, канд. хим.
наук., доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ;
С.П. Сушенко, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**,
канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьяна**, канд. геол.-
минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.;
О.Н. Чайковская, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р
ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.;
Э.Р. Шрагер, д-р техн. наук, проф.

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice
Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate
Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology,
Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics
and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of
Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate
Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher;
A. Glazunov, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of
Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics,
Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**,
Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology;
V. Zinoviev, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics,
Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior
Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**,
Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of
Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in
Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific
and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of
Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law,
Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor;
Yu. Slizhov, PhD in Chemistry, Associate Professor;
V. Sumarokova, Director of TSU Publishing House;
S. Sushchenko, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD
in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD
in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of
Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics,
Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of
Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

EDITORIAL BOARD

Главный редактор –

В.П. Зиновьев,
д-р ист. наук, профессор

Editor-in-Chief

Vasilii P. Zinoviev,
Doctor of History, Professor

Заместители главного редактора:

Е.В. Борисов,
д-р филол. наук, профессор
Т.А. Демешкина,
д-р филол. наук, профессор
В.А. Уткин,
д-р юрид. наук, профессор

Deputy Editors-in-Chief

Evgeny V. Borisov,
Doctor of Philosophy, Professor
Tatiana A. Demeshkina,
Doctor of Philology, Professor
Vladimir A. Utkin,
Doctor of Law, Professor

Ответственный секретарь –

Д.А. Катунин,
канд. филол. наук, доцент

Executive Editor

Dmitry A. Katunin,
PhD in Philology, Associate Professor

И.А. Айзикова,
д-р филол. наук, профессор
Р.Л. Ахмедшин,
д-р юрид. наук, профессор
Л.М. Прозументов,
д-р юрид. наук, профессор
П.П. Румянцев,
канд. ист. наук, доцент
А.Ю. Рыкун,
д-р социол. наук, профессор
В.А. Суровцев,
д-р филол. наук, профессор
В.Г. Шилько,
д-р пед. наук, профессор

Irina A. Aizikova,
Doctor of Philology, Professor
Ramil L. Akhmedshin,
Doctor of Law, Professor
Lev M. Prozumentov,
Doctor of Law, Professor
Petr P. Rumyantsev,
PhD in History, Associate Professor
Artem Yu. Rykun,
Doctor of Sociology, Professor
Valery A. Surovtsev,
Doctor of Philosophy, Professor
Victor G. Shilko,
Dr. of Education, Professor

Журнал индексируется в базе данных Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.

Журнал индексируется в базе данных Russian Science Citation Index on Web of Science.

The Journal is indexed in the Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.

The Journal is indexed in the Russian Science Citation Index on Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

СОДЕРЖАНИЕ

ФИЛОЛОГИЯ

Гатауллина К.Н. Реализация Европейской хартии региональных языков или языков меньшинств в Соединенном Королевстве: состояние и перспективы	5
Грудева Е.В., Соловьева С.А. Синтаксический повтор как средство монтажного принципа организации текста	12
Константинова А.А. Паремии в дискурсе англоязычной популярной песни	16
Миклашевский А.А. О высоком и низком: пространственная семантика абстрактных и конкретных существительных	26
Никитина Н.А., Тулякова Н.А. Locus iste locorum: облики сада в «Перламутровом ларце» А. Франса	35
Сумцова О.В. Русские переводы романа «установленного факта» «It Is Never Too Late to Mend» Чарльза Рида: к проблеме множественности художественного перевода	44

ИСТОРИЯ

Антонов А.Е. Гражданское движение за Кёльн	54
Белоглазова С.Б. Реформа ведомственных школ на Китайско-Восточной железной дороге во второй половине 1920-х гг.	58
Грибовский М.В. «Не дело студентов назначать себе преподавателей»: конфликты между профессорами и студентами российских университетов на рубеже XIX–XX вв.	67
Комлева Е.В. «Место злоупотреблений и беззаконий»: Туруханск в конце XVIII – начале XIX в.	74
Кулемзин В.М., Холюшкин Ю.П. Системная библиографическая классификация этнографической историографии	80
Малиновский В.В. Роль партийного идеологического контроля в процессе развития высшей школы Алтайского края в 40–80-х гг. XX в.	89
Мацевский Г.О. Государство и казачество: поиск путей возрождения	97
Морев В.А. История омской телефонной сети (1904–1919 гг.)	105
Никиташина С.О. Горный институт императрицы Екатерины II как главный центр подготовки специалистов горного дела (1896–1917 гг.)	111
Новичков В.С. Основные направления национальной политики в СУАР КНР после 2000 г.	116
Серазетдинов Б.У. История деятельности геологических учреждений Западной Сибири по созданию минерально-сырьевой базы в годы Великой Отечественной войны	123
Соколов Н.Н., Шибалкина И.Е. Анализ парадоксов политики Pax Americana в исторической ретроспективе (дискуссии в «мозговых центрах» США)	133
Тишкин А.А., Горбунов В.В., Серегин Н.Н. Туркские оградки археологического памятника Баян булаг-II в Монгольском Алтае: результаты исследований и комплексного анализа	136
Федоров А.Н. «Дело челябинского комсомола» 1949 г.: о работе региональных комитетов ВЛКСМ в послевоенный период	145
Федяева В.О. Исторический кинематограф сквозь призму лакановского психоанализа: подход Николааса Хейдока	154
Фоминих С.Ф., Степнов А.О. Русская революция 1917 г. и Томский университет в воспоминаниях Л.В. Арнольдова	158
Харусь О.А. Юридическая интеллектуальная элита Томска в начале XX века: contra революция (из теоретического наследия И.А. Малиновского и И.В. Михайловского)	168

CONTENTS

PHILOLOGY

Gataullina K.N. Application of the European Charter for Regional or Minority Languages in the United Kingdom: modern state and prospects	5
Grudeva E.V., Solovyova S.A. Syntactic repetition as a means of text montage structure	12
Konstantinova A.A. Paremias in the discourse of English-language popular songs	16
Miklashevsky A.A. About the high and the low: spatial semantics of abstract and concrete nouns	26
Nikitina N.A., Tuliakova N.A. Locus iste locorum: images of the garden in A. France's <i>L'Étui de nacre</i>	35
Sumtsova O.V. Russian translations of the matter-of-fact-romance <i>It Is Never Too Late to Mend</i> by Ch. Reade: on literary translation multiplicity	44

HISTORY

Antonov A.E. The Pro Cologne Citizen's Movement	54
Beloglazova S.B. The reform of departmental schools at the Chinese Eastern Railway in the second half of the 1920s	58
Gribovskiy M.V. "It is none of students' business to appoint teachers themselves": conflicts between professors and students of Russian universities at the turn of the 20th century	67
Komleva E.V. "The place of abuses and illegalities": Turukhansk in the late 18th – early 19th centuries	74
Kulemzin V.M., Kholyushkin Yu.P. The system bibliographical classification of ethnographic historiography	80
Malinovsky V.V. The role of the party's ideological control in the higher education development in the Altai region in the 1940s–1980s	89
Matsievsky G.O. The state and the Cossacks: searching for ways of revival	97
Morev V.A. History of the Omsk telephone network (1904–1919)	105
Nikitashina S.O. The Mining Institute of Empress Catherine II as the main center of training specialists in mining (1896–1917)	111
Novichkov V.S. Priorities of ethnic policy in the Xinjiang Uyghur Autonomous Region, China, since 2000	116
Serazetdinov B.U. The history of West Siberian geological institutions on the creation of the mineral resource base in the years of the Great Patriotic War	123
Sokolov N.N., Shebalkina I.Ye. Analysis of paradoxes of the Pax Americana policy in a historical retrospective (discussions in the US think tanks)	133
Tishkin A.A., Gorbunov V.V., Seregin N.N. Turkic enclosures of the Bayan Bulag-II archaeological site in the Mongolian Altai: results of research and complex analysis	136
Fedorov A.N. The "Chelyabinsk Komsomol Case", 1949: on the work of regional committees of the All-Union Leninist Young Communist League in the post-war period	145
Fedyayeva V.O. Historical cinematography through the lens of Lacan's psychoanalysis: the approach of Nicholas Haydock	154
Fominykh S.F., Stepnov A.O. The Russian revolution of 1917 and Tomsk University in the memoirs of L.V. Arnoldov	158
Kharus O.A. The legal elite of Tomsk in the early twentieth century: contra the revolution (based on theoretical writings by I.A. Malinovskiy and I.V. Mikhailovskiy)	168

Щетинина А.С. Обзор фондов и документов
Государственного архива Томской области о беженцах
Первой мировой войны 175

Shchetinina A.S. Overview of the funds and documents
of the State Archive of Tomsk Oblast about
the First World War refugees 175

ПЕДАГОГИКА

PEDAGOGICS

Дмитриев С.В., Загrevская А.И. Историко-психологический
анализ онтодидактики как философской основы
современного образования 179
**Радаева С.В., Неупокоев С.Н., Бредихина Ю.П.,
Медведева Е.В.** Показатели электрической активности
мышц верхних конечностей, туловища и вегетативного
обеспечения начинающих боксеров при выполнении ударных
движений различного типа мышечного напряжения 187

Dmitriev S.V., Zagrevskaya A.I. The historical-psychological
analysis of ontodidactics as the philosophical foundation
of modern education 179
**Radaeva S.V., Neupokoev S.N., Bredikhina Yu.P.,
Medvedeva E.V.** Indicators of the electrical activity
of muscles of the upper extremities, torso and vegetative
provision of beginning boxers when performing punch
movements of various types of muscular tension 187

ПРАВО

LAW

Андреева О.И., Зайцев О.А. Допустимые пределы
ограничения действия принципов уголовного
судопроизводства (на примере принципа
презумпции невиновности) 193
Ахмедшина Н.В., Ахмедшин Р.Л. О генезисе понятия
«серийный преступник» 199
Баранов А.М. Перманентное изменение
уголовно-процессуального закона
как свойство современной законности 204
Галковская Н.Г. О некоторых спорных моментах правовой
регламентации новой категории административных дел
о защите интересов несовершеннолетнего или лица,
признанного в установленном порядке недееспособным,
в случае отказа законного представителя от медицинского
вмешательства, необходимого для спасения жизни
(глава 31.1 КАС РФ) 208
Григорьев В.Н. Шансы больного выжить при экстрадиции
(лакуны в законодательстве как условие злоупотребления
правом) 216
Зацепина О.Е. Соотношение правовых презумпций
и иных средств юридической техники 226
Кванина В.В. Понятие и виды правовых режимов
предпринимательской деятельности 234
Рабец А.М. Соотношение гражданско-правового положения
несовершеннолетних и их законных представителей
в договорных и деликтных обязательствах (проблемы
теории и практики) 241
КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ 247

Andreeva O.I., Zaytsev O.A. Allowable limits for restricting
the action of criminal proceedings principles
(based on the presumption
of innocence principle) 193
Akhmedshina N.V., Akhmedshin R.L. On the genesis
of the concept “serial criminal” 199
Baranov A.M. Permanent changes
in the criminal procedure law
as a property of modern law 204
Galkovskaya N.G. On some controversial aspects
of the legal regulation of a new category of administrative cases
on the protection of the interests of a minor or a person
recognized as legally incapable in the event of the refusal
of the legal representative from medical intervention necessary
for saving lives (Chapter 31.1 of the RF Administrative
Procedure Code) 208
Grigoryev V.N. The patient’s chances of surviving
extradition (lacunae in legislation as a condition of abuse
of law) 216
Zatsepina O.E. The ratio of legal presumptions
and other tools of the legal method 226
Kvanina V.V. Concept and types of legal regimes
of entrepreneurship 234
Rabets A.M. The correlation of the civil status
of minors and of their legal representatives
in contractual and tort obligations (problems of theory
and practice) 241
BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS 247